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 شرایط برجام خوب نیست

داستان  قالب  در  را  برجام  سرنوشت  من 
از  پنلوپه  می کنم؛  تشریح  پنلوپه  اساطیری 
اشراف زادگان یونانی بود که همسرش اودوسئوس 
۱۰سال در میان جنگ تروا ناپدید شد و ۱۰سال 
هم بعد از جنگ هیچ خبری از او نبود. همه از 
بازگشت او ناامید بودند و به همین دلیل پنلوپه را 
تشویق به ازدواج مجدد می کردند و خواستگار های 
زیادی هم برایش وجود داشت، اما او که دلش با 
همسرش بود، منتظر ماند تا آنکه اصرار ها آنقدر 
زیاد شد که پنلوپه شرط گذاشت که کفنی برای 
همسرش می بافم و هر وقت بافت کفن تمام 
شد، ازدواج خواهم کرد. او کفن را می بافت و هر 
وقت به انتهای کار نزدیک می شد همه بافته ها 
را می شکافت و از اول می بافت. این کار را سه سال 
انجام می داد تا آنکه بالاخره اودوسئوس بازگشت. 
حالا حکایت کفن برجام است که می بافند و باز 
می کنند و باز هم می بافند و باز می کنند تا روزگاری 
به نتیجه برسد. به نظر من در حوزه دیپلماسی 
نوعی شعارزدگی حاکم شده است. ما از فرصتی 
که قبل از جنگ روسیه و اوکراین وجود داشت 
استفاده نکردیم و امروز همه کشور ها از جمله 
روسیه در پی کسب حداکثری منافع خویش 
هستند. واقعیت این است که درک درستی از 
شرایط وجود ندارد و انگار همه بی توجه اند که 
در ماه های گذشته ماهی هزار تومان بر نرخ دلار 
افزوده شده است و گرانی و تورم به بالاترین حد 
خود رسیده است. در این شرایط اصلی ترین 
درآمد دولت اخذ مالیات است که این مالیات ها 
در شرایطی که معیشت مردم محدود شده است، 
فشار مضاعفی را بر مردم وارد کرده است. درباره 
قیاس دو دولت روحانی و رئیسی در حوزه سیاست 
خارجی باید گفت؛ این ایراد به دولت آقای روحانی 
وجود داشت که بیش از حد متکی به برجام شد و 
توجهی به مناسبات دوجانبه با کشور های مختلف 
نداشت، اما این ایراد هم به دولت آقای رئیسی 
وارد است که توجه به مناسبات دوجانبه را فارغ 
از ضرورت رفع تحریم ها در نظر دارد. حتی از 
همین پیمان شانگهای بدون رفع تحریم ها امکان 
استفاده اقتصادی وجود ندارد یا آنکه مناسبات 
دوجانبه وقتی اثربخش می شود که محدودیت های 
بین المللی بر ایران وجود نداشته باشد. به فرض که 
ما بتوانیم نسبت به گذشته نفت بیشتری بفروشیم، 
اما توجه نداریم که این نفت را با تخفیف عرضه 
می کنیم. تخفیفی برابر روزانه حدود هزار میلیارد 
تومان حالا فرض کنید اگر شرایط عادی همین 
روزانه همین میلیارد تومان را به مدت ۳۰روز یعنی 
یک ماه به ۳۰استان کشورمان می دادیم، چه میزان 
شکوفایی در تمام نقاط ایران به وجود می آمد. از 
طرفی اصلا این تخفیفات را هم کنار بگذاریم و 
برسیم به اخذ پول. ما در شرایطی هستیم که به 
دلیل محدودیت های بین المللی اگر نفت مان را با 
تخفیف هم بفروشیم، در اخذ پولش با مشکلاتی 
روبه رو هستیم. امروز نیاز به یک تصمیم سیاسی 
مهم است. ما روزگاری می توانستیم خودمان پشت 
میز مذاکره سرنوشتمان را تعیین کنیم و امروز باید 
منتظر بمانیم که در لابی های پشت پرده شورای 
حکام و شورای امنیت چه تصمیماتی گرفته 

می شود و این شرایط خوب نیست. 

یــادداشــت

 گفت وگوی طالبان با ایران 
درباره اجرای حقابه هیرمند

وزارت آب و انرژی طالبان اعلام کرد که در سفر 
اخیر مقامات این وزارتخانه با ایران در خصوص 
مشکلات اجرای معاهده حقابه میان دو کشور 
ایران و افغانستان گفت وگو کرده است. به نقل از 
خبرگزاری افغان ایرکا، وزارت آب و انرژی دولت 
موقت طالبان روز گذشته در خصوص سفر اخیر 
هیاتی از این وزارتخانه به ایران توضیحاتی ارائه 
کرد. براساس اعلام وزارت انرژی طالبان،  هیات این 
وزارتخانه در بیست وپنجمین نشست کمیساریای 
آب رودخانه  هلمند در تهران از تاریخ ۲۵ تا ۲۷ 
خرداد و با ریاست »مجیب الرحمن عمر آخوندزاده« 
معاون این وزارتخانه حضور یافته است. وزارت انرژی 
دولت موقت طالبان گفته است که در این نشست 
با طرف ایرانی در خصوص مشکلات اجرای حقابه 
ایران رایزنی کرده است. کمیسیون آب هیرمند 
سالانه دو بار جلسه برگزار کرده و آخرین نشست 
آن با حضور مقامات دو کشور ایران و افغانستان 
در ولایت نیمروز برگزار شده بود. وزارت انرژی 
طالبان همچنین تاکید کرده است که در نشست 
اخیر در خصوص وضعیت غیرنرمال آبی سال ۱۴۰۰ 
با مقامات ایران گفت وگو کرده و بر لزوم اجرای 
کامل معاهده میان دو کشور تاکید صورت گرفته 
است. پیش از این مقامات طالبان بر اجرای کامل 
حقابه ایران و افغانستان تاکید کرده بودند. در این 
راستا، »ذبیح ا... مجاهد« سخنگوی طالبان موضوع 
حقابه بین افغانستان و ایران را حل شده دانست و 
گفت در صورتی که طرف افغانستان به اندازه کافی 
آب داشته باشد جمهوری اسلامی ایران نیز از آب 
مستفید خواهد شد. همچنین »انعام ا... سمنگانی«، 
معاون سخنگوی طالبان نیز در این باره گفت که 
افغانستان به همه تعهداتی که از پیش در مورد 
حقابه با جمهوری اسلامی ایران داشته، پایبند است. 
به گفته وی، بر اثر خشکسالی افغانستان هم با کمبود 
آب مواجه است و شاید حقابه ایران هم از این بابت 
متأثر شده و این مسأله، قابل بحث است. سمنگانی 
همچنین تأکید کرد که طالبان آماده است نگرانی 

ایران در این زمینه را از راه گفت وگو رفع نماید. 
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فــــرارو
 19 سال کشمکش هسته ای 
بین تندروها و اعتدالیون

کافی است گشت و  گذاری در تاریخ داشته باشیم 
تا یک اصل از دل آن هویدا شود و آن اینکه هر کجا 
افراط گرایی حاکم شده و جای عقل و منطق را گرفته، از 
همان  نقطه بزرگ ترین ضربه ها به یک کشور وارد شده 
است. قرن نو نوشت ماجراها و بگومگوهای اخیر درباره 
چند و چون مذاکرات هسته ای و شکافتن ضد و نقیض ها 
درباره اختلاف نظر سعید جلیلی و علی لاریجانی نیز در 
همین راستاست. ماجرا از آنجا شروع شد که ۲۱ خرداد 
جلسه ای فوق العاده در مجمع تشخیص برگزار شد که 
عنوان اصلی آن »بررسی اولویت های سیاست های کلی 
برنامه هفتم« بود یک روز بعد از پایان این جلسه کانال 
تلگرامی عماریون که اتفاقا نزدیک به طیف دولت و 
جریان اصولگرایی است پرده از یک اختلاف برداشت. 
طبق گزارش این کانال تلگرامی، در این جلسه سعید 
جلیلی طرح خروج ایران از NPT را به صورت مفصل 
مطرح کرد که با مخالفت آملی لاریجانی، علی لاریجانی 
و علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی روبه رو 
شد. هرچند این شرح ماجرا با تکذیبیه روابط عمومی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و سکوت دفتر لاریجانی 
و جلیلی و البته دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 

مواجه شد.
لاریجانیواختلافاتبااحمدینژاد

۱۷ سال پیش بود که بعد از پایان یافتن غائله 
انتخابات و پیروزی اصولگرایان، محمود احمدی نژاد 
اولین دستخوش را به علی لاریجانی که در آن انتخابات 
یکی از رقبایش محسوب می شد نشان داد و لاریجانی با 
حکم رئیس جمهور راهی ساختمان شورای عالی امنیت 
ملی شد تا بر کرسی دبیر شورای عالی امنیت ملی تکیه 
بزند؛ در آن مقطع پیگیری مذاکرات به شورای عالی 
امنیت ملی سپرده شده بود و لاریجانی هم پیرو این 
رویه بعد از حسن روحانی این سکان را به دست گرفت.  
از همان تاریخ دور مذاکرات تیم جدید شروع شد. در آن 
مقطع افرادی مانند حسن روحانی انتقاداتی را به این 
تیم و نحوه مذاکرات وارد می دانستند.« البته با وجود 
این نقدها به تیم علی لاریجانی از سوی دیگر اوضاع در 
داخل دولت احمدی نژاد هم چندان با اتفاق نظر پیش 
نمی رفت و تفاوت دیدگاه لاریجانی با احمدی نژاد یکی 
از مشکلات پیشبرد مذاکرات هسته ای بود به طوری  
که لاریجانی نتوانست دوران چهارساله خود را به پایان 
برساند و در نهایت به دلیل همه اختلاف نظر استعفای 
خود را نوشت و کار را به همفکران احمدی نژاد سپرد. 
او چندسال بعد درباره این استعفا گفت: »مسائلی 
که در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی وجود دارد، 
جزو مسائل حساس کشور است که یکی از آنها مساله 
هسته ای ایران است. مسائل گوناگونی که به منفعت 
و امنیت ملی مربوط می شود، آنجا مورد بررسی قرار 
می گیرد. من حس می کردم یک نوع اختلاف جدی 
مدیریتی با آقای احمدی نژاد دارم. مسائل استراتژیک 
کشور با تانی و حساب شده پیش برود و احتیاج دارد 
همه بخش های مختلف همگرایی داشته باشد. کارهای 
لحظه ای نمی تواند صدق کند و برای کشور مشکلاتی 
ایجاد می کند. تا یک مدتی قابل تحمل بود و بحث 
می کردیم اما از یک زمانی به بعد من دیدم به هرحال 
ایشان رئیس جمهور است و حق دارد و لزومی ندارد 
که بنده مزاحم ایشان باشم و نمی خواستم حضوری 

تحمیلی داشته باشم. در واقع سطح من این نبود.«
مذاکرهبرایمذاکرهبامُهرجلیلی

با کنار کشیدن علی لاریجانی از ریاست بر شورای 
عالی امنیت ملی، قرعه به نام سعید جلیلی افتاد تا یکی 
از دوران پر انتقاد در تاریخ مذاکرات هسته ای را رقم 
بزند. در همین دوران بود که تفکر سیاست »مذاکره 
برای مذاکره« شکل گرفت و در نهایت حاصل رفت 
و آمدهای او تصویب ۳ قطعنامه »-۱8۰۳  ۱88۷ و 
۱9۲9« بود؛ هرچند جلیلی معتقد است اینها بیانیه 
بود اما آنچه واضح و شفاف است تبعاتی است که 
همین قطعنامه ها یا به قول جلیلی »بیانیه« یا به قول 
احمدی نژاد »کاغذ پاره« برای کشور به دنبال داشت. 
»دیپلماسی این نیست که انسان برود مقابل کشورهای 
دیگر خطابه بخواند و در مصاحبه مطبوعاتی مطالب 
خود را بیان کند. دیپلماسی این نیست که ما در یک 
طرف بنشینیم و آنها در طرف مقابل بنشینند و ما 
حرف مشخصی را بزنیم بدون آنکه اقدامات دیگری 
در خارج از آن انجام دهیم.« این جملات را علی اکبر 
ولایتی در جریان مناظرات انتخاباتی سال 9۲ خطاب 
به سعید جلیلی و تفکرات او درباره نحوه مذاکرات به 
زبان آورد. در واقع جلیلی را اگر نماد تفکر تند درباره 
مذاکرات هسته ای قلمداد کنیم، انتقادات صریح مشاور 
رهبری در امور بین الملل نشان می دهد این تفکر چندان 
پایگاهی ندارد؛ و اتفاقا وقتی مذاکرات هسته ای بعد از 
۱۲ سال کشمکش به نقطه توافق برجام رسید و بسیاری 
از همقطاران جلیلی به تصویب این توافق ایراد گرفتند، 
ولایتی در این رابطه گفت: »ما حتما باید مذاکره 
می کردیم، این تصمیم، تصمیم نظام بود تصمیم فرد 
نبود. نظام طرفدار مذاکره بود چه در دولت قبلی و چه 
در این دولت و اگر این مذاکرات انجام نمی شد گزینه 

دیگر جنگ بود.«
ادامهاختلافاتدروناصولگرایی

با روی کار آمدن دولت رئیسی و نظراتش درباره 
مذاکرات هسته ای پیش بینی می شد که شاید بار دیگر 
فردی در قد و قامت سعید جلیلی در راس شورای عالی 
امنیت ملی قرار گیرد یا پست وزارت خارجه به او سپرده 
شود تا ادامه مذاکرات را او با سبقه ای که در این زمینه 
داشت پیگیری کند؛ اما این گمانه زنی ها در سطح حدس 
و گمان و انتظار حامیان باقی ماند تا شخص دیگری در 
این مقام قرار گیرد. همه آنچه گفته شد نشان می دهد 
ایده ها و نظرات تند، تاریخ مصرفشان گذشته است 
و اگر برخی خواهان گوشه چشمی هستند، باید به 
سوی به روزرسانی کردن ایده هایشان در قرن جدید 

گام بردارند. 

آرمانملی-احسانانصاری:درشرایطیکهتیمملیفوتبالایرانزمانکمیبرایآمادهسازیبرایحضوردرجامجهانیداردهنوزبازیهایتدارکاتیخوبیبرایتیمملی
درنظرگرفتهنشدهاست.ازسویدیگرگمانهزنیهاییمبنیبرحضورمجددکیروشدرتیمملیوجودداردکههنوزبهصورترسمیتاییدنشدهاست.ایندرحالیاستکه
زمزمههاییکهازاختلافبینبرخیبازیکنانتیمملیبااسکوچیچشنیدهمیشودکهبرایفوتبالایرانکهدرآستانهحضوردرجامجهانیاستاخبارخوشایندینیست.
»آرمانملی«برایتحلیلوبررسیوضعیتتیمملیقبلازجامجهانیورقابتباتیمهایهمگروهخودباناصرابراهیمیمربیسابقتیمملیگفتوگوکردهاست.ابراهیمی
معتقداست:»مادرجامجهانیباسهکشوریبازیداریمکههرسهانگلیسیزبانهستندوسبکبازیآنهانیزبههمنزدیکوبلکهمشابههماست.بههمیندلیلبایدباتیمهایی
بازیکنیمکهسبکفوتبالآنهابهاینکشورهانزدیکباشد.کشورهاییماندبرزیل،آرژانتینیاتیمهایآفریقاییسبکبازیمتفاوتیدارندوبرایبازیتدارکاتیایراندر
جامجهانیگزینههایمناسبیبهشمارنمیروند.بهعنواننمونهسبکبازیتیمالجزایرکهماباآنهابازیکردیمشبیهتیمهایهمگروهایراندرجامجهانینیست.دراینبازی
نیزمابازیخوبیارائهنکردیموبازیکنانتیمملیباروحیهبالاییدراینمسابقهشرکتنکردهبودند.شایدازنظربدنیخوببودنداماازنظرروانیدروضعیتمناسبیقرار

نداشتند.«درادامهماحصلاینگفتوگورامیخوانید.

درحالیکهزمانکمیتاآغازبازیهایجامجهانی
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وجودآمدهاست.دیدگاهشمادراینزمینهچیست؟
از  قبل  باشید  داشته  به خاطر  اگر   
جام جهانی۱998 نیز تیم ملی در چنین 
وضعیتی قرار داشت و هنگامی که آقای ایویچ 
سرمربی تیم ملی بودند پس از چند باخت 
در بازی های دوستانه جای خود را به آقای 
جلال طالبی دادند. من این گمانه زنی ها را 
ناشی از نابسامانی های موجود در فوتبال 
ایران می دانم و معتقدم نباید دوباره اتفاقات 
دوران ایویچ در تیم ملی تکرار شود. واقعیت 
این است که فوتبال و به صورت کلی ورزش 
ایران ثبات ندارد و به همین دلیل این اتفاقات 
در ورزش ایران رخ می دهد. در شرایط کنونی 
برخی عنوان می کنند اسکوچیچ تنها مربی 
بوده که ایران را سریع تر از بقیه به جام جهانی 
رسانده است. اگر ما به دنبال بازی تدارکاتی 
بودیم باید خیلی زودتر اقدام می کردیم. اغلب 
تیم های جهان دارای برنامه ریزی هستند و 
برنامه بازی های دوستانه آنها از قبل تنظیم 
شده است. به همین دلیل نمی توان یک هفته 
قبل به یک کشور اعلام کرد که با ما بازی 
دوستانه برگزار کند و بلکه باید از مدت ها 
قبل این برنامه ریزی ها صورت می گرفت تا 
تیم ملی بتواند بازی های تدارکاتی خوبی را 
تا قبل از آغاز جام جهانی انجام بدهد. نکته 
دیگر اینکه مشخص نیست چرا تیم ملی به 
مدت ده روز در قطر اردو زده و تنها با یک 
تیم بازی کرده است. امروز همه کسانی 
که قصد سفر به قطر دارند تنها یک روز در 
این کشور می مانند و به دلیل گرما خیلی 

زود این کشور را ترک می کنند. این در حالی است که تیم ملی 
به مدت ده روز در این کشور اردو زده است. حداقل این بود که 
باید در این ده روز سه بازی تدارکاتی برای تیم در نظر گرفته 
می شد که این اتفاق رخ نداد. من معتقدم در شرایط کنونی وزیر 
ورزش، فدراسیون و کسانی که تصمیم گیر هستند ضعیف عمل 
می کنند و برنامه ریزی دقیقی برای حضور تیم ملی در جام جهانی 
صورت نگرفته است. کسانی که دنبال این هستند که کی روش 
را دوباره به تیم ملی بیاورند باید به این سوال پاسخ بدهند که اگر 
وی سرمربی تیم ملی شود قرار است ایران در جام جهانی قهرمان 
شود؟ اگر کی روش می توانست کاری کند که تیم ملی از گروه 
خود در جام جهانی صعود کند چرا در جام جهانی گذشته که 
سرمربی تیم ملی بود این کار را نکرد؟حتی اگر فرض بگیریم که 
تیم ملی از گروه خود در جام جهانی نیز صعود کند. سوال این 
است که این اتفاق چه سودی برای فوتبال ایران دارد وقتی که 

بیش از ۴ دهه است که هنوز در آسیا قهرمان نشده ایم.
آیادرشرایطکنونیادامهکاراسکوچیچدرتیمملی
رامناسبمیدانید؟آیاویمیتواندتیمملیرادر

جامجهانیبهخوبیمدیریتکند؟
اسکوچیچ هنوز امتحان خود را پس نداده و مشخص نیست که 
بتواند در جام جهانی که همه تیم های بزرگ جهان در آن حضور 
دارند و همه نیز با تمام قدرت در این بازی ها حاضر می شوند 
تیم ملی را به خوبی مدیریت کند. اسکوچیچ در ماجرای سفر 
تیم ملی به قطر نباید زیر بار می رفت و اجازه می داد تیم ملی در 
این کشور اردو بزند. هیچ مربی حاضر نیست در چنین شرایطی 
و بدون بازی تدارکاتی مناسب در کشوری مانند قطر اردو بزند. 
آقای استیلی و میرشاد ماجدی فوتبالیست بودند و به خوبی 
شرایط کشور قطر را درک می کنند. خود آقای استیلی زمانی 
که ما وی و بقیه بازیکنان را به قطر می بردیم نسبت به این 

موضوع اعتراض می کردند. چطور شده که در شرایط کنونی 
تصمیم می گیرند تیم ملی در قطر اردو بزند. من این برنامه ریزی 
را اشتباه می دانم و معتقدم نباید چنین اتفاقی رخ می داد. نکته 
دیگر اینکه کسانی که دنبال به خدمت گرفتن دوباره کی روش 
هستند اگر وی تضمین می دهد که ایران از 
گروه خود صعود کند آن را به عنوان سرمربی 
انتخاب کنند. کی روش باید تضمین بدهد 
که ایران از گروه خود در جام جهانی صعود 
می کند. تنها در چنین شرایطی باید سرمربی 
تیم ملی شود. در غیر این صورت دلیلی برای 
تغییر سرمربی وجود ندارد و فدراسیون به 
جای اینکه به دنبال چنین مسائلی باشد به 
دنبال برنامه ریزی دقیق برای حضور تیم ملی 

در جام جهانی باشد. 
اختلافات بر مبنی شایعههایی 
برخیبازیکنانتأثیرگذارتیمملیبا
اسکوچیچوجودداردوبرخیعنوان
میکنندبازیکنانتیمملیبهشکلی
کهبهکیروشاحتراممیگذاشتندبه
اسکوچنیناحترامنمیگذارند.اگراین
موضوعصحتداشتهباشدچهتأثیری
درروندتیمملیدرجامجهانیخواهد

داشت؟
 اگر این موضوع صحت 
داشته باشد تیم ملی در 
آینده با چالش های بزرگی 
مواجه خواهد شد. به هر 
بازیکنانی  تیم ملی  حال 
دارد که در تیم های مطرح 
می کنند  بازی  اروپایی 
مربیان  هدایت  تحت  و 
بزرگی بوده اند. هنگامی 
وارد  بازیکنان  این  که 
تیم ملی می شوند و مشاهده می کنند که 
برنامه ها نسبت به مربیان خارجی ضعیف تر 
است نسبت به این موضوع واکنش نشان 
می دهند. این وضعیت نظم تیمی را از بین 
می برد و شرایط مدیریت بازیکنان را سخت 
می کند. بازیکنان باید این نکته را در نظر 
داشته باشند که اگر یک چوب را نیز به عنوان 
مربی انتخاب کردند باید تابع مربی باشد و 
نباید رفتاری از خود بروز بدهد که برخلاف 
این باشد. فدراسیون فوتبال باید تکلیف خود 
را در زمینه سرمربی تیم ملی مشخص کند. 
آیا فدراسیون با عملکرد آقای اسکوچیچ 
اعتقاد دارد و معتقدند وی می تواند تیم ملی 
را در جام جهانی به خوبی مدیریت کند 
باید شرایطی را برای او فراهم کند که این 
اتفاق به خوبی رخ بدهد. بهترین کار نیز این 
است که برای حضور تیم ملی در جام جهانی 
برنامه ریزی صورت بگیرد بازی های تدارکاتی 
کنار  در  شود.  گرفته  نظر  در  مناسبی 
اسکوچیچ وحید هاشمیان و کریم باقری نیز 
حضور دارند و این دو نفر که در گذشته بازیکن 
تیم ملی بوده اند به خوبی از وضعیت تیم ملی و 
رویکردی که اسکوچیچ در پیش گرفته اطلاع 
دارند. به همین دلیل اگر مشکلی وجود 

داشته باشد حتما بیان می کنند. 
دربازیهایاخیرتیمملیبهخصوصدربازیبا
الجزایروقبلازآنکرهجنوبیخطدفاعیودروازهبان
تیمملیمتزلزلنشاندادند.باتوجهبهاینکهتیمملیبا

تیمهایقدرتمندیدرجامجهانیمواجهخواهدشدو
احتمالدرموضعدفاعیقرارخواهدگرفتوضعیتخط

دفاعیودروازهتیمملیراچگونهمیبینید؟
در شرایط کنونی دروازه بانان تیم ملی بیرانوند و امیرعابدزاده 
هستند که دروازه بانان خوبی هستند. به جز این دو دروازه بانان 
دیگری نیز در تیم ملی حضور دارند که از وضعیت خوبی 
برخوردار هستند. عابدزاده در بازی با الجزایر و کره جنوبی 
عملکرد خوبی از خود نشان نداد و به آن شکلی که باید باشد نبود. 
این وضعیت تا حدودی درباره خط دفاعی نیز وجود دارد و خط 
دفاعی تیم ملی در بازی های اخیر باصلابت نشان نداده است. 
البته ضعف در خط دفاعی در شرایط کنونی در تیم های لیگ 
برتری نیز وجود دارد. به عنوان مثال خط دفاعی پرسپولیس 
در سالی که گذشت ضعیف ترین عملکرد خود را نشان داد. این 
در حالی است که در سال های گذشته خط دفاعی پرسپولیس 
یکی از نقاط قوت این تیم به شمار می رفت. نکته مهمی که در 
این زمینه وجود دارد این است که مربیان تیم ملی در زمینه 
استعدادیابی موفق عمل نکرده اند و در زمان هایی که تیم ملی 
بازی نداشت به دنبال پیدا نکردن استعدادهای دیگری نبودند. 
بنده به خاطر دارم هنگامی که ما علی کریمی را برای پرسپولیس 
انتخاب کردیم وی اصلا در لیگ بازی نمی کرد و بلکه ما وی را از 
لیگ های پایین تر انتخاب کردیم. بازیکنان بزرگ دیگری مانند 
شاهرخ بیانی، پنجعلی و زرینچه نیز همین وضعیت داشتند 
و از سطوح پایین کار خود را آغاز کردند و 
در نهایت به باشگاه های بزرگ و تیم ملی 
رسیدند. به همین دلیل من معتقدم مربیان 
تیم ملی در زمینه پایه و استعدادیابی عملکرد 
خوبی نداشته اند.کسانی که صحبت از تغییر 
مربی در شرایط کنونی می کنند باید این نکته 
را در نظر داشته باشند که اگر اسکوچیچ را 
برکنار کنند چه کسی می تواند در شرایط 
کنونی سرمربی تیم ملی باشد که از فوتبال 
ایران شناخت کافی داشته باشد. اگر کی روش 
عنوان می کند می تواند با تیم ملی ایران موفق 
باشد چرا همان زمان که مربی تیم ملی بود 
نتوانست موفقیت های بزرگی به دست بیاورد 
و با تیم ملی از گروه خود در جام جهانی صعود 

کند. 
با باید جامجهانی در تیمملی 
انگلیس،آمریکاوولزبازیکند.ارزیابی
شماازدیداربااینتیمهاچیست؟ایران
درمقابلاینتیمهابایدباچهروشی

بازیکند؟
ما در جام جهانی با سه کشوری بازی داریم 
که هر سه انگلیسی زبان هستند و سبک بازی 
آنها نیز به هم نزدیک، بلکه مشابه هم است. 
به همین دلیل باید با تیم هایی بازی کنیم که 
سبک فوتبال آنها به این کشورها نزدیک باشد. 
کشورهایی مانند برزیل، آرژانتین و یا تیم های 
آفریقایی سبک بازی متفاوتی دارند و برای 
بازی تدارکاتی ایران در جام جهانی گزینه های 
مناسبی به شمار نمی روند. به عنوان سبک 
بازی تیم الجزایر که ما با آنها بازی کردیم 
شبیه تیم های هم گروه ایران در جام جهانی 
نیست. در این بازی نیز ما بازی خوبی ارائه 
نکردیم و بازیکنان تیم ملی با روحیه بالایی در 
این مسابقه شرکت نکرده بودند. شاید از نظر 
بدنی خوب بودند اما از نظر روانی در وضعیت 
مناسبی قرار نداشتند. اگر ما به دنبال بازی 
تدارکاتی خوب برای تیم ملی هستیم باید با تیم هایی مانند نروژ، 
هلند و دانمارک بازی کنیم که فوتبال آنها شبیه به تیم هایی 

مانند انگلیس، آمریکا و ولز است. 

ناصرابراهیمیمربیاسبقتیمملیدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

اسکوچیچ هنوز 
امتحان خود را پس 
نداده است و مشخص 
نیست که بتواند در 
جام جهانی که همه 
تیم های بزرگ جهان 
در آن حضور دارند و 
همه نیز با تمام قدرت 
در این بازی ها حاضر 
می شوند تیم ملی را 
به خوبی مدیریت 
کند. اسکوچیچ در 
ماجرای سفر تیم ملی 
به قطر نباید زیر 
بار می رفت و اجازه 
می داد تیم ملی در 
این کشور اردو 
بزند. هیج مربی 
حاضر نیست در 
چنین شرایطی و 
بدون بازی تدارکاتی 
مناسب در کشوری 
مانند قطر اردو بزند.

تیم ملی بازیکنانی 
دارد که در تیم های 
مطرح اروپایی بازی 
می کنند و تحت 
هدایت مربیان بزرگی 
بوده اند. هنگامی که 
این بازیکنان وارد 
تیم ملی می شوند 
و مشاهده می کنند 
که برنامه ها نسبت 
به مربیان خارجی 
ضعیف تر است 
نسبت به این 
موضوع واکنش 
نشان می دهند. این 
وضعیت نظم تیمی 
را از بین می برد و 
شرایط مدیریت 
بازیکنان را سخت 
می کند. بازیکنان باید 
این نکته را در نظر 
داشته باشند که اگر 
یک چوب را نیز به 
عنوان مربی انتخاب 
کردند باید تابع مربی 
باشد و نباید رفتاری 
از خود بروز بدهد که 
برخلاف این باشد.

فوتبال ایــــــران ثبات ندارد
فدراسیونبهجایتغییرمربیبهدنبالبرنامهریزیباشد

تغییرسرمربیتیمملیدرشرایطکنونیاشتباهاست
اگریکچوبهممربیتیمملیباشد

همهبازیکنانبایدتابعاوباشند
اگرکیروشتضمینمیدهدایرانازگروهخودصعودکند

بهعنوانسرمربیانتخابشود
وزارتورزشوفدراسیونفوتبالدرقبالتیمملی

ضعیفعملمیکنند
اسکوچیچهنوزامتحانخودراپسندادهاست

نبایدماجرایایویچدرتیمملیتکرارشود
هیچبرنامهریزیدقیقیبرایحضورایراندرجامجهانی

صورتنگرفتهاست

حشمت ا... فلاحت پیشه
تحلیلگر مسائل بین الملل

 سوتیتر: 
کسانی که دنبال به خدمت گرفتن دوباره کی روش 
هستند اگر وی تضمین می دهد که ایران از گروه خود 
صعود کند آن را به عنوان سرمربی انتخاب کنند. 
کی روش باید تضمین بدهد که ایران از گروه خود در 
جام جهانی صعود می کند. تنها در چنین شرایطی باید 
سرمربی تیم ملی شود. در غیر این صورت دلیلی برای 
تغییر سرمربی وجود ندارد و فدراسیون به جای اینکه به 
دنبال چنین مسائلی باشد به دنبال برنامه ریزی دقیق 

برای حضور تیم ملی در جام جهانی باشد


